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مستخلص الدراسة 
 هدفت هذه الدراسة للكشف عن العلقة بيــن البرامــج الصــلحية
 التربوية لنزلء المؤسســات العقابيــة وعلقاتهــا بــالتوافق الجتمــاعي
 لهؤلء النزلء والوقوف على هذه البرامج ومدى مســاهمة ذلــك فــي
 تأهيل النزيل ليعود إلــى المجتمــع وهــو أكــثر فاعليــة ، وذلــك بغــرض
ــد  الوصول إلى توصيات من شأنها إزالة الصعوبات والمشاكل التي ق
 تعوق تنفيذ تلك البرامج وصــول إلــى تحقيــق أحســن الظــروف الــتي
 تؤدي إلى زيادة فاعلية تلك البرامج حتى يتحقق الهــدف وهــو تأهيــل
 النــزلء وإعــدادهم للتكيــف مــع المجتمــع مــن خلل تطــبيق البرامــج

التربوية والتعليمية والمهنية والرشادية والترفيهية .
 ولكي تصل الباحثة إلى هــذه الهــداف فقــد تــم اســتخدام المنهــج

 )150الوصفي التحليلي واختيار عينة عشوائية بســيطة مكونــة مــن (
 نزيل ونزيلة من سجون ولية سنار (سنجه – سنار – أبو جيلي) البالغ

ــددهم ( ــة 554ع ــل العين ــة ، وتمث ــل ونزيل ــع27) نزي ــن مجتم  % م
 الدراسة الصلي ، وهي تعتبر عينة ممثلة للمجتمع في تكــوين العينــة
ــلحية ــج الص ــاس البرام ــة مقي ــتخدمت الباحث ــا اس  العشــوائية ، كم
 ومقياس التوافق الجتماعي لـ (هيــو.م بــل) وبعــد التأكــد مــن صــدق
 المقاييس التي تم تطبيقها قـامت الباحثـة بتحليــل النتــائج الحصـائية
 باستخدام معامـل الرتبـاط لبيرسـون للـدرجات الخـام واختبـار (ت)

وجاءت النتائج كما يلي :
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 هنالـك علقـة ارتباطيـة موجبـة بيـن البرامـج الصـلحية التربويـة.1
المقدمة للنزلء والتوافق الجتماعي لهؤلء النزلء.

 توجد فروق في مدى الستفادة مـن البرامــج الصــلحية التربويـة.2
ــل والمســتوى ــل وعمــر النزي ــوع جريمــة النزي  المقدمــة لهــم ون

التعليمي للنزيل وعدد مرات 
 تردد النزيل إلى المؤسسـة العقابيـة وتصـنيفهم داخـل المؤسسـة

العقابية.
 البيئة المادية والجتماعية للمؤسسة العقابيــة تحــد مــن اســتفادة.3

النزلء من البرامج الصلحية والتربوية المقدمة لهم.
 برامج الرشاد الديني تساعد النزلء علــى التخلــص مــن الســلوك.4

الجرامي.
 كمــا قــدمت الدراســة بعــض التوصــيات لكــي تســاعد الدارة العامــة
 للســجون فــي وضــع خطــط واســتراتيجيات عامــة لتحســين العمــل

بالمؤسسات العقابية وأهمها :
 إنشـاء سـجون بمواصـفات علميـة لتمكـن مـن التصـنيف العلمـي.1

الصحيح.
إيجاد بدائل لمشكلة التمويل بالمؤسسات العقابية ..2
 توفير العدد الكافي من موظفي الخدمـة الجتماعيـة مـع تـدريبهم.3

تدريبا دوريا.
ــادين.4  توفير معينات التأهيل كحجرات للدراسة وأدوات للتعليم ومي

للرياضة وغيرها.
 تعييــن مرشــدين دينييــن بصــفة دائمــة للعمــل فــي المؤسســات.5

العقابية ل متطوعين بها.
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Abstract
The  search  came  a  derivative  of  this  study  to  detect  the 

relationship between the educational reform programs for inmates and 

their  relationship  to  social  harmony to  these  inmates  in  prisons  of 

Sinnar  ,  it  seeks  a  researcher  in  this  research  access  to 

recommendations  that  would  remove  the  difficulties  and  problems 

impending the implementation of those programs, so as to achieve the 

best  circumstances  which lead to  icrease  the effectiveness  of  those 

programs,  until  the  goal  is  rehabilitation,  but  inmates  and  prepare 

them  to  adapt  to  society  through  the  application  of  educational 

programs and educational, professional and recreational outreach. The 

essay from which the researcher were as follows :

1. There is a positive correlation between educational programs for 

children and social harmony to these inmates.

2. There  are  differences  in  the  use  of  educational  programs 

provided to them depending on the variables (gender dose, age, 

number  of  times  hesitation,  educational  level,  the  inmate 

classification).

3. The  physical  and  social  environment  of  the  institution  of  the 

union challenge these inmates benefit form the reform programs 

and educational services.

4. Religious outreach programs help inmates to get rid of criminal 

behavior.  And  in  order  reach  these  objectives  researcher  has 
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used the descriptive analytical method chosen a simple random 

sample  consisting  of  (150)  and  remoce  the  inmate  form  the 

prisons of Sinnar. Also used measure of the reform programs of 

the social as a measurer preparation Huma Ell, after the veracity 

of the measure has been applied and the the researcher analysed 

the  statistical  results  using  arithmetic  averages,  standard 

deviations and (T) and variance analysis.

1. There is a positive correlation between educational programs for 

children and social harmony to these inmates.

2. There  are  differences  in  the  use  of  educational  programs 

provided to them depending on the variables (gender dose, age, 

number  of  times  hesitation,  educational  level,  the  inmate 

classification).

3. The  physical  and  social  environment  of  the  institution  of  the 

union challenge these inmates benefit form the reform programs 

and educational services.

4. Religious outreach programs help inmates to get rid of criminal 

behavior.
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